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NAJBOLJŠE ŽELJE SODELAVCEM

Ob novem letu 1982 iskreno čestitamo in že
limo dobre uspehe vsem našim dopisnikom in so
delavcem, ki sodelujejo pri pripravi in oblikova
nju naših glasil.

Vse skupaj pa vabimo k sodelovanju tudi v 
prihodnje!

Uredništvo

naslov uredništva 
kadrovski in splošni sektor aero 

celje, čuprijska 10

po mnenju republiškega sekretariata za prosveto 
in kulturo, št. 33-316/78, je glasilo naš aero 

oproščeno temeljnega davka od prometa
proizvodov

glasilo izhaja desetkrat letno 
naklada 2.400 izvodov



ŠE BOLJŠE OBVEŠČENI V NOVO LETO 1982

Pravica vsakogar je, da sliši 
resnico — je zapisal tovariš Ed
vard Kardelj, to misel pa lahko 
razumemo v naših socialističnih 
samoupravnih razmerah tudi ta
ko, da mora biti pisana beseda 
resnična in poštena.

Naš Aero in Informacije so 
skupno prehodile še eno etapo 
dograjevanja in vsebinskega ter 
organizacijskega ustvarjanja in ob 
koncu leta lahko obljubimo, da 
imamo osnove za boljše, bolj do
sledno, pravočasno in pošteno ter 
aktualno obveščanje.

V vseh naših dokumentih in tu
di samoupravnih aktih AERA 
imamo zapisano, da morajo biti 
delavci obveščeni o dogajanju v 
tozd, v delovni organizaciji, skrat
ka, v svojem okolju in o širših 
dogajanjih. Koliko smo v tem 
uspeli, lahko, dragi bralci, naj
boljše presodite sami. Uredniški 
odbor, glavni in odgovorni ured
nik in referent za obveščanje, 
skratka vsi, ki smo tako ali dru
gače povezani z obveščanjem de
lavcev v kolektivu, z našim de
lom ne smemo biti v celoti za
dovoljni. Lahko bi še kaj več sto
rili, da bi bili naši glasili še bolj 
brani in iskani.

In kaj v glasilih ni dobro?
Potrebovali bi več poglobljenih 

in kritičnih obravnav o gospodar
skih, socialnih in kulturnih pogo
jih naših delavcev in seveda več 
dobrih sodelavcev iz neposredne 
proizvodnje, strokovnih delavcev, 
samoupravljalcev, skratka, pri
manjkuje nam neposrednosti in 
večjega vpliva bralcev.

Kljub gospodarskim in drugim 
težavam, moramo biti z rezultati, 
ki smo jih v letošnjem letu ob

tolikih omejitvenih faktorjih v 
proizvodnji in tržnih pogojih 
uspeli doseči, zadovoljni.

Pomanjkanje surovin, težave 
pri izvozu, omejitve stroškov, hi
tro spreminjanje pogojev gospo
darjenja, vse to so bili objektivni 
vzroki, ki so vplivali na naše delo 
in rezultate našega dela.

Na drugi strani pa imamo še 
celo več lastnih slabosti, kot sla
ba organizacija dela, nizka delov
na zavest posameznikov, neizpe
ljan sistem delitve po delu, ne
ustrezna disciplina, preslabo izko
riščanje delovnega časa in še dru
gi pojavi, pa so stvari, ki bi jim 
morali namenjati več pozornosti 
in jih tudi javno in kritično ob
ravnavati. Odpravljanje posamez
nih slabosti pa je lahko tudi pri
spevek k urejanju naših razmer.

Morda smo dali premajhen po
udarek varčevanju s surovinami 
in materialom, varčevanju z ener
gijo, prizadevanjem na področju 
množične inventivne dejavnosti in 
še drugim uspešnim dejavnostim. 
Ni mogoče pričakovati, da bomo 
vzgojno obveščali, če bomo pisali 
le o slabostih in o negativnih po
javih. Večji bo uspeh, če bomo 
govorili in pisali tudi o uspehih, 
ki jih dosegajo posamezniki, ob
rati, tozd in še širše.

Letošnje, iztekajoče se leto smo 
pričeli z majhnimi zalogami suro
vin, z nizom negotovosti in pro
blemov, ki so vplivali na rezul
tate gospodarjenja v prvem četrt
letju. Istočasno pa smo korigirali 
cene in se marsikje orientirali na 
proizvodnjo tistih artiklov, ki so 
bili tudi dohodkovno zanimivi.

V drugem četrtletju smo izbolj
šali gospodarske rezultate in do

segli dokaj visok dohodek.
Vse tozd so bile aktivne. V 

tretjem trimesečju so se ponov
no pričele večje težave pri oskr
bi, tako domačih kot tudi uvože
nih surovin in reprodukcijskega 
materiala, porabljena sredstva so 
hitreje rastla in zmanjševati se je 
začel dohodek.

V septembru smo praznovali te
den AERA in ga dostojno pred
stavili občanom, našim upokoje
nim delavcem v stikih z javnost
jo. Kulturni in športni utrip 
AERA je ponovno začel svoj 
vzpon. V zadnjem četrtletju smo 
imeli največje probleme pri za
gotavljanju dela, stala ali okrnje
na je bila cela vrsta programov, 
zlasti pa je bil za vse nas boleč 
izpad v obratu AC, saj smo tej 
edinstveni proizvodnji v SFRJ 
vedno posvečali veliko pozornosti.

V jesenskem obdobju sta se 
zvrstili še dve večji akciji in to 
priprava samoupravnih sporazu
mov o združevanju dela in sred
stev za izgradnjo novega papirne
ga stroja v Medvodah in novega 
obrata AC v Celju.

Potencialni sovlagatelji so po
kazali velik interes za združeva
nje sredstev in za trajno preskr
bo s papirjem in z AC papirjem. 
Ob dnevu republike smo odprli 
nov obrat lepilnih trakov v Šem
petru, ki je pomemben predvsem 
zaradi tega, ker bomo lahko bolje 
oskrbovali jugoslovanski trg in 
tudi povečali izvoz.

Med letom je teklo še mnogo 
pomembnih aktivnosti. Omeniti 
velja seveda naša prizadevanja za 
povečanje izvoza, saj to postaja 
za naš delovni kolektiv tudi mož- 

(Nadaljevanje na 2. strani)



(Nadaljevanje s 1. strani)

nost preživetja. Strokovne službe 
snujejo in pripravljajo elaborate 
in projekte ter iščejo poti za hi
trejši prodor AERA v svet. Ne gre 
le za izvoz blaga, gre tudi za iz
voz našega znanja in iskanja dru
gih oblik uspešnejšega uveljavlja
nja na posameznih trgih. Rezul
tati so, nihče pa ne more priča
kovati skoke čez noč. Pri vsem 
tem delu in snovanju gre za sred

njeročne in dolgoročne ekonom- 
sko-tehnološke naloge.

Vsa ta pisana aktivnost, pove
zana s prizadevanji na domačem 
trgu, s povezovanjem in samo
upravnim sporazumevanjem pa 
nam je zagotovilo, da moramo v 
leto 1982 gledati realno, toda opti
mistično.

Resničnost gospodarskega in 
političnega položaja doma in v 
svetu je takšna, da se moramo 
še bolj povezati in angažirati.

Mnogo je nalog, ki nas čakajo. 
Uresničili jih bomo le s skrajni
mi napori in s poštenim, zavze
tim delom.

K vsem tem snovanjem se bo
mo pridružili tudi v glasilih NAŠ 
AERO in INFORMACIJE 

Vsem delavcem AERA, našim 
upokojencem in vsem bralcem že
limo srečno in čim uspešnejše 
leto 1982.

Predsednik uredniškega odbora 
Franček Ribič

PRED NAMI SO POMEMBNE NALOGE

Zaključujemo leto 1981, leto sta
bilizacijskih prizadevanj, prvo le
to novega srednjeročnega planske
ga obdobja. Iz dneva v dan smo 
se srečevali s težavami pri pre
skrbi s surovinami za proizvod
njo, z mednarodno menjavo — 
nedoseganjem izvoza, s padanjem 
produktivnosti, z omejevanjem 
naložb, z rastjo cen, z gospodar
jenjem na splošno.

Ekonomisti — analitiki ugota
vljajo, da ves svet živi v kriznem 
obdobju. Saj ni dežele, kjer kriza 
v večji ali manjši meri ni prisot
na, označujejo pa jo:

— zastoj gospodarske rasti in 
produktivnosti

— neobvladovanje inflacije
— naraščajoča brezposelnost
— skokoviti porasti cen, pred

vsem energije.
žal se tudi pri nas v Jugoslaviji 

soočamo z vsemi omenjenimi te
žavami. Prav za to so gospodar
ske aktivnosti usmerjene v brz
danje cen, nadzor novih naložb 
in predvsem na izravnavo plačilno 
devizne bilance države.

Mirno vseh teh gospodarskih 
gibanj ne more tudi naša delov
na organizacija. Ob specifičnosti 
naše proizvodnje, ki je vezana na

uvoz nujno potrebnega reproma- 
teriala, čutimo pri preskrbi naj
večje težave. Posebno izrazito je 
vprašanje preskrbe postalo v zad
njem trimesečju, ko je možnost 
uvoza odvisna od lastnega dose
ženega izvoza.

Analiza poslovanja kaže, da 
smo v I. polovici leta dosegli bolj
še poslovne rezultate kot v II. 
polletju. Večkratni zastoj in 
zmanjšana proizvodnja je nastala 
v drugi polovici leta. Večino ne
predvidenih zastojev pripisujemo 
pomanjkanju surovin. To ne velja 
le za uvožene materiale, pač pa 
tudi za domače, saj je prav zaradi 
prizadevanj za povečanje izvoza 
prišlo do zmanjšanja prodaje no- 
ma, tako da smo od »tradicional
nih dobaviteljev« dobili manj ali 
nič blaga.

Naš odnos do izvoza se je spre
menil in lahko rečemo, da se ve
čina naših delavcev zaveda spre
jetih izvoznih nalog, saj je poveča
nje izvoza naša glavna naloga. 
Načrtovanega izvoza žal ne izpol
njujemo. Ob ugotavljanju vzro
kov prihajamo do zaključka, da 
nam je doberšen del izpada na
stal pri največjih kupcih (Poljska, 
Iran).

Če vzamemo to dejstvo kot ob
jektivno, moramo omeniti tudi 
naše subjektivne težave. Kako
vost, nepravočasne dobave in še 
kaj, so vsekakor vplivale na dose
ganje plana.

Pokrivanje deviznega primanj
kljaja smo predvsem v prvem 
polletju uspešno opravljali s sa
moupravnim sporazumevanjem 
za združevanje deviznih sredstev. 
Spremenjeni predpisi, tki so sto
pili v veljavo septembra, nam ni
so dovoljevali koriščenje tako 
pridobljenih deviz. Investicijska 
dejavnost je bila med letom po
dobna tistim v prejšnjem sred
njeročnem obdobju.

Uspešno smo končali dogradi
tev novega premazovailnega stro
ja za samolepilne trakove in re- 
kuperacijo topil v TOZD Šempe
ter. Z novim strojem smo podvo
jili zmogljivosti in pričakujemo 
možnosti za večjo prodajo na zu
nanjem trgu. Sporazum z doma
čimi proizvajalci folije in dobave 
naj bi povečale udeležbo doma
čih surovin v selotejpu.

Izgradnja nove grafike poteka 
zadovoljivo. Nova proizvodna ha
la z aneksom je že zgrajena, fi
nančna konstrukcija investiranja
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je zaključena, kljub nekaterim za
peti jajem lahko pričakujemo u- 
spešno dokončanje davno priča
kovanega objekta nove tiskarne 
naših grafikov in vseh delavcev 
Aera. Naložba se uresničuje na 
osnovi združevanja sredstev vseh 
temeljnih organizacij naše delov
ne organizacije. Nova naložba naj 
bi omogočila tehnološko bolj or
ganizirano proizvodnjo TOZD 
Grafika, kar bi istočasno pomeni
lo večje možnosti proizvodnje 
grafičnih izdelkov za izvoz.

Med letom seveda nismo zane
marili tudi ostalih dejavnosti. 
Omenim naj le nekaj pomemb
nejših: delo pri uvajanju dohod
kovnih odnosov, delo razvoja pri 
osvajanju novih proizvodov in 
nadomestilu uvoženih surovin z 
domačimi, priprava investicijskih 
programov za naložbe doma in v 
tujini v okviru investicijske služ
be, intenzivno delo pri pripravi 
programa za usmerjeno izobra
ževanje v kadrovsko-splošni služ
bi, saj je letos prav kadrovska 
služba dobila posebno priznanje 
celjske občine za delo na pod
ročju kadrovske politike, živahne 
so bile samoupravne aktivnosti 
in delegatsko delovanje, inova
cijska dejavnost in še bi lahko 
naštevali.

Kaj nas čaka v letu 1982? Tež
ko je dati natančen odgovor. Mo
goče je še najbolj sprejemljiv 
tak, da nadaljujemo s stabiliza
cijskimi prizadevanji. Resolucija 
o razvoju Jugoslavije v letu 1982 
posebej poudarja »izboljšanje de
vizne in plačilne bilance države, 
zlasti z izvozom blaga in stori
tev ...«.

Nič novega ne bom povedal, če 
ponovno omenim, da je politika 
izvoza naša glavna naloga. Omen
jam »politiko izvoza«, ker pri tem 
mislim na organiziran pristop k 
različnim oblikam povečevanja iz
voznih dejavnosti. Na področju 
izvoza smo v zadnjih letih veliko 
dosegli. V preteklem srednjeroč
nem obdobju smo izvoz povečali 
z indeksom 211, s povprečno stop
njo letne rasti nekaj nad 16 %. 
Koristimo direkten izvoz, pred
stavnike jugoslovanskih podjetij 
v tujini ter predstavnike tujih 
firm. Nujno pa moramo izdelati 
načrt za intenzivnejši pristop na 
področja, kjer še nismo prodajali

našega blaga. Pri vsem tem ne 
smemo pozabiti na kakovost iz
delka. H kakovosti lahko prispeva 
delavec v proizvodnji, dobro or
ganizirana služba kakovosti s 
preverjanjem kakovosti, do delav
ca v transportu in skladišču, saj 
smo priče, da nam že blago iz 
delovne organizacije odhaja po
škodovano! Velikokrat ugotavlja
mo, da blago iz Jugoslavije za
ostaja v primerjavi z enakim bla
gom iz drugih držav po kvalitet
nih, funkcionalnih in estetskih 
lastnostih. Mednarodni trg ne 
pozna sistema — »vse se da pro
dati«.

Poleg izvoza naših gotovih iz
delkov, naj bi še bolj zaživele tu
di t. im. višje oblike sodelovanja. 
Prve skromne rezultate imamo 
že v letu 1981, načrtujemo na
slednje — nove, večinoma v de
žele v razvoju, saj je to oblika, 
ki ima prednosti v primerjavi z 
navadno prodajo končnega izdel
ka. V državah v razvoju obstoja 
veliko zanimanje za različne ob
like dodelav. Pester program naše 
proizvodnje, znanje pridobljeno v 
letih našega intenzivnega razvoja 
ter razpoložljivi kadri, nam da
jejo možnosti za hitrejšo uresni
čitev že začetih del. Malta je pri
mer, ki bi mu sledili novi obrati 
v Siriji, Angoli, Nigeriji in še kje 
drugje. V sklop intenzivnih pri
zadevanj spadajo tudi dodelave za 
znanega kupca. Ta način sicer 
zmanjšuje v celoti ustvarjeni de
vizni priliv, je pa vsekakor za
nimiv, predvsem v primerih, ko 
nimamo dovolj deviznih sredstev 
za nabavo repromateriala iz uvo
za, saj nam »znani kupec« dobav
lja material za predelavo.

Naša proizvodnja bo tudi v pri
hodnjem obdobju v veliki meri 
vezana na uvoz, potrebnega do
mačega materiala namreč nima
mo za nadomestilo. Sodelovanje 
z domačimi proizvajalci nadome
stil je dalo spodbudne rezultate. 
Primeri: domača PP folija iz Zad
ra, PVC folija iz Jugovinila, lepila 
Mitola, poskusi opravljeni v Me
laminu v Kočevju, domači škrob 
iz Subotice in podobno, naj bi 
bili dokaz, da se tudi v naši pro
izvodnji lahko uporablja domač 
izdelek. Zato bo naloga razvojne 
službe v letu 1982 posvečena pred
vsem temu delu.

V reprodukcijski verigi sicer

nastajajo novi problemi — pro
izvodnja pri omenjenih proizva
jalcih poteka z uporabo uvoženih 
surovin, toda skupno razreševa
nje problematike nabave naj bi 
dalo ugodnejše rezultate.

Vstopamo v drugo leto srednje
ročnega obdobja 1981—1985, i- 
mamo verificiran program na
daljnjega razvoja ter zelo inten
zivno investicijsko dejavnost v 
preteklih letih. Iz letošnjega leta 
prenašamo v novo 1982 investici
jo v novo grafiko, v upanju, da 
jo bomo uspešno dokončali. Nove 
naložbe bomo morali uskladiti z 
realnimi materialnimi in dohod
kovnimi možnostmi. Zavedati se 
moramo omejenih možnosti kre
ditiranja domačih bank ter de
viznih obveznosti pri najemanju 
novih kreditov. Vse naložbe mo
rajo zadostiti družbeno verifici
rane kriterije, pri čemer je zelo 
pomembna izvozna usmeritev pri
hodnje proizvodnje. Vsaka nalož
ba gre skozi »sito in rešeto«, pri 
čemer ima poleg izvozne usmerit
ve pomembno vlogo dohodkovno 
povezovanje. Naš program je pri 
sovlagateljih naletel na veliko za
nimanje, saj so pripravljeni zdru
žiti okrog 800 milijonov din! V 
letu 1982 predvidevamo izvršitev 
rekonstrukcije celuloze v TOZD 
Medvode, saj je sedanja oprema 
(kuhalniki) v kritičnem stanju. 
Z rekonstrukcijo sušilnega dela 
premaznega stroja v AC pa naj 
bi 'izboljšali energetsko bilanco 
(prehod na ogrevanje -s plinom).

Sodelovanje in krepitev tega z 
manj razvitimi področji v SR 
Sloveniji in Jugoslaviji ter z dru
gimi republikami, naj bi bila tudi 
naloga, ki jo ne smemo zapostavi
ti. Vstopamo v »novo stabiliza
cijsko leto«, z novimi nalogami, 
z nujno spremenjeno miselnostjo 
in oceno, kaj moramo narediti na 
področju izvozno-uvozn e 'dejav
nosti. Naloge niso lahke, toda 
dosedanja zavest, delovni rezulta
ti, uspešni samoupravni dogovori 
na ravni DO in v širšem prostoru, 
naj bi bili zagotovilo za uspešno 
razreševanje tudi teh novih, ne 
lahkih nalog.

Ob koncu naj zaželim vsem na
šim delavcem prijetno novoletno 
praznovanje, zadovoljno in zdravo 
leto 1982, v upanju, da ga bomo 
tudi poslovno uspešno preživeli.

Milan Zupančič
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KAKO SMO POSLOVALI V LETU 1981 IN KAKŠEN JE POGLED 
V PRIHODNOST

Zaključek leta je prav gotovo 
najbolj primeren čas za oceno 
gospodarjenja v letu, ki se izte
ka, pa tudi čas, ko analiziramo 
uspehe, težave in probleme, s 
katerimi smo se v okolju, kjer 
delamo in živimo, srečevali. Z 
naglico se približuje konec leta, 
s tem pa tudi zaključek prvega 
leta srednjeročnega obdobja 1981 
—1985, za katerega smo se do
govorili, da mora biti obdobje 
stabilizacije. In kaj to pomeni? 
Predvsem to, da lahko porabimo 
samo toliko, kolikor bomo ustva
rili, oziroma še celo manj. Za
kaj? Predvsem zato, ker smo v 
preteklih letih razdeljevali več 
kot smo naredili in ker smo hi
ter družbenogospodarski razvoj 
dosegli med drugim tudi z ved
no večjim zadolževanjem v tuji
ni. Po drugi strani pa smo se 
sami v premajhni meri vključe
vali na zunanja tržišča, čeprav 
je zaradi neugodnih gibanj na 
svetovnih trgih in v mednarod
nih gospodarskih odnosih pro
dor na tuje trge iz leta v leto 
težji.

Če analiziramo razvoj jugoslo
vanske družbe v letu 1981 lahko 
ugotovimo, da se je pričel letos 
na vseh področjih odločnejši in 
bolj organiziran boj za gospodar
sko stabilizacijo. Realno so se 
prikazali problemi, s katerimi se 
naša družba srečuje, pa ne zato, 
da bi širili napetost med ljudmi, 
temveč da nakopičene probleme 
vsi skupaj poskušamo čimprej 
rešiti. Boj, ki bo moral vključiti 
vse družbene sile za reševanje 
aktualnih problemov, bo trajal 
nekaj let. Obstajajo vsi realni 
predpogoji, da to lahko dobimo, 
seveda ob pogoju, da nadaljuje
mo, kar smo letos začeli.

Sicer pa za leto 1981 veljajo 
naslednje značilnosti:

— okrepil se je položaj in vlo
ga delavca kot osnovnega nosil
ca družbene reprodukcije;

— čeprav delegatski sistem še 
ni zaživel v vsej svoji popolnosti, 
pa se vendarle čuti vse večja vlo

ga in vpliv delovnih ljudi na od
ločitve na vseh ravneh;

— vloga samoupravnega spora
zumevanja in družbenega dogo
varjanja se še ni uveljavila tako, 
da bi resnično na temelju »čistih 
računov«, ki so pogoj za trajnej
še sodelovanje, lahko oblikovali 
poslovno politiko.

še vedno je namreč čutiti pre
več ozkega, podjetniškega gleda
nja, preveč je kratkoročnih ci
ljev, prepogosto se obravnava 
kot da nas zakonitosti družbeno
gospodarskega sistema ne zade
vajo. Prav zaradi takšnega obna
šanja so vse prepogostokrat po
trebni intervencijski zakoni, ozi
roma poseganje, v družbenogo
spodarske odnose z začasnimi 
ukrepi.

— V letu 1981 so bili uresniče
ni globalni cilji razvoja naše 
družbe, ki smo jih zapisali v re
solucijo za leto 1981.

Vendar, kot je znano, na pod
ročju zunanjetrgovinske menjave 
ne dosegamo zastavljenih ciljev, 
čeprav se vendarle naš devizni 
primanjkljaj zmanjšuje. Zaradi 
velikih težav pri zagotavljanju 
surovin, posebno tistih iz uvoza, 
tudi obseg proizvodnje, kakršen 
je bil načrtovan za leto 1981 ne 
bo v celoti uresničen. Posledice 
tega so motnje pri poslovanju, 
trganje reprodukcijskih verig, iz
siljevanje cen, nelojalna konku
renca, zapiranje podjetij v občin
ske in republiške okvire.

— Težki in zaostreni pogoji 
poslovanja in stagnacija proiz
vodnje so vidni pri povečanem 
številu iskalcev zaposlitve. Stop
nja rasti zaposlovanja je nižja 
od priliva kadrov, zato že danes 
postaja vedno bolj aktualno vpra
šanje, kam z mladimi ljudmi, ki 
prihajajo iz šol in bodo v naj
krajšem času želeli svoje teore
tično znanje prenesti v prakso?

— Realni osebni dohodki pa
dajo, saj njihova nominalna rast 
ni mogla dohiteti inflacije, ki je 
v letu 1981 prešla vsa pričakova- 
vanja.

— Investicijska mrzlica, oziro
ma apetiti po novih naložbah so 
se nekoliko umirili, k čemer je 
prispevalo tudi priznanje o nuj
nosti selektivne politike na pod
ročju investicij, nižja akumula
cijska sposobnost združenega de
la, nekateri zakonski predpisi na 
področju naložb itd.

Z vsemi temi problemi in teža
vami vstopamo v leto 1982. Pa 
vendarle nas pogled v prihod
nost, kljub težkemu gospodar
skemu stanju in nakopičenim 
problemom ne bi smel obdajati 
z malodušjem. Nasprotno. Z ak
cijo, s takšno politiko gospodar
jenja, ki izhaja iz realnih pogo
jev poslovanja, predvsem pa z 
večjim izkoriščanjem notranjih 
rezerv, ki jih imamo v vseh de
lovnih okoljih in na vseh ravneh, 
je cilje, kakršne si naša družba 
zastavlja za leto 1982, možno do
seči. Ne samo možno, te cilje mo
ramo doseči, ker bo sicer nasled
nje leto še težje, saj bo proiz
vodnja še bolj stagnirala in pad
la. Problemi z zaposlovanjem bo
do še večji, kar bo imelo za po
sledico še večji padec realnih 
osebnih dohodkov. To pa ne mo
remo in ne smemo več dopustiti. 
Zagotoviti moramo tak sistem 
delitve, ki bo izražen z nagraje
vanjem po delu in rezultatih de
la in ki bodo ekonomsko stimu
lativni, zaščititi pa je treba tudi 
življenjski standard delavskih 
družin z najmanjšimi dohodki. 
Res je, da je v veliki meri uspeh 
stabilizacije za leto 1982 odvisen 
od ukrepov, ki bodo še sprejeti 
na ravni federacije in republike 
za leto 1982, res pa je tudi to, 
da lahko prispeva k stabilizaciji 
vsak delavec na svojem delov
nem področju, saj ugotavljamo, 
da z večjo izkoriščenostjo pro
izvodnih zmogljivosti, z racional
nejšo izrabo delovnega časa, z 
boljšo organizacijo dela, z večjo 
odgovornostjo do dela in druž
benih sredstev, predvsem pa z 
nagrajevanjem po delu, lahko 
bistveno pripomoremo k rezulta-

4



lom, ki jih zahteva stabilizacija.
Vendar moramo priznati, da je 

sistem, kakršnega ima Jugoslavi
ja, to je sistem socialističnega 
samoupravljanja, družbeni si
stem, ki nastaja, se razvija. Za 
razvoj pa je potreben čas. In čas 
je potreben predvsem zato, da 
se uskladi razvoj proizvodnih sil

s proizvodnimi odnosi. Kaj to 
pomeni? Predvsem to, da bomo 
morali z razvojem novih tehno
logij, novih razvojnih programov 
razvijati in krepiti predvsem 
družbenogospodarske odnose, ki 
temeljijo na svobodi delovnega 
človeka, ki upravlja s sredstvi 
družbene lastnine. Predvsem bo

treba spremeniti odnos do dela, 
odnos do vsega tega, kar so ge
neracije pred nami ustvarile, 
ohraniti in še utrditi ugled, ki 
ga je v težkih letih II. svetovne 
vojne in tudi v povojnem času 
izbojevala jugoslovanska družba 
pod Titovim vodstvom.

IN KAKO SMO GOSPODARILI V AERU V LETU 1981? 
KAJ NAM PRINAŠA LETO 1982?

Kljub velikim problemom in 
težavam, s katerimi se je naša 
delovna organizacija srečevala v 
letu 1981, je vendarle bilo leto 
1981 uspešno.

Uspešno je bilo tako z vidika 
doseganja plansko zastavljenih 
ciljev za leto 1981, kot tudi, če 
rezultate primerjamo z rezultati 
preteklega leta.

Če strnemo značilnosti poslo
vanja naše delovne organizacije 
v letu 1981, lahko ugotovimo na
slednje:

1. Delali smo v zaostrenih po
gojih gospodarjenja, ki so se od
ražali predvsem na težavah pri 
zagotavljanju surovin in repro- 
materiala. Te težave so se stop
njevale iz meseca v mesec, kar 
je bilo najbolj občutno tudi pri 
obsegu proizvodnje. Niso pa se 
pojavljali le primeri s surovina
mi iz uvoza, težave so nastajale 
tudi pri zagotavljanju surovin od 
domačih dobaviteljev. Po predvi
devanjih bomo dosegli v letu 
1981 okrog 42.000 ton prodaje, 
kar je sicer za 4 % več kot je bi
lo doseženo v preteklem letu, pa 
vendarle za 6 % manj od planira
nega za letošnje leto. Vrednost 
prodaje bo znašala za leto 1981 
okoli 4.300 milijonov din, kar po
meni preseganje plana za 1 % in 
večjo vrednost prodaje za 40 % 
glede na preteklo leto.

2. Na področju zaposlovanja ni 
čutiti bistvenih porastov. Ocenju
jemo, da nas bo konec leta v DO 
Aero zaposlenih okrog 2.360 de
lavcev, kar pomeni za 0,5 % več 
zaposlenih kot konec leta 1980

(12 delavcev), oziroma za 50 de
lavcev manj kot je bilo načrto
vano za leto 1981.

Največja odstopanja pri zapo
slovanju so v TOZD Kemija Šem
peter, ki ni realizirala plana 
kadrov zaradi zakasnitev pri in
vesticiji S-3.

Tudi Kemija Celje ni realizira
la plana zaposlenih delno zaradi 
nerealno postavljenega plana, 
delno pa je nadomestila iskala z 
notranjimi rezervami. Sicer pa 
je potrebno poudariti racional
nost zaposlovanja v vseh tozd v 
letu 1981, s posebnim poudar
kom, da je prednost pri zaposlo
vanju imela proizvodnja in raz
vojna dejavnost. Takšno politiko 
in njeno dosledno izvajanje bo 
potrebno uveljaviti tudi v letu 
1982.

3. Produktivnost dela je imela 
v letu 1981 pozitivne trende. Ta
ko se je povečala količinska 
produktivnost za 3,6 %, vred
nostna produktivnost dela pa za 
17 %, glede na istovrstne kazal
ce uspešnosti poslovanja v pre
teklem letu. Ocenjujemo, da bo 
na enega zaposlenega doseženo 
okoli 28 ton proizvodnje, kar 
vrednostno predstavlja 1,844.000 
din proizvodnje na zaposlenega 
v DO AERO.

4. Rezultati na področju uvoz- 
no-izvozne politike žal niso tako 
ugodni, kot smo načrtovali v 
planu za leto 1981. Izvoz bo po 
predvidevanjih dosežen le v vi
šini okrog 11 milijonov dolarjev, 
kar predstavlja tri četrtine pla
na. Res pa je, da so bili izvozni

cilji po planu za leto 1981 izred
no visoki in smo kljub nedose
ganju plana izvoza povečali iz
voz glede na leto 1980, kar za 
40 %. Večina izvoza je usmerje
na na konvertibilno področje, 
saj predstavlja klirinški izvoz le 
3 % celotnega izvoza.

Kljub temu, da je glede na 
proizvodni asortiman in struktu
ro proizvodnje naša delovna or
ganizacija v veliki meri vezana 
na uvoz surovin, je bilo možno 
v letu 1981 uvoziti v DO AERO 
le za 9 milijonov dolarjev suro
vin in repromateriala, kar pred
stavlja le 80 % uvoza, ki smo ga 
dosegli v letu 1980 in le 55 % 
plana uvoza za leto 1980.

Težave pri uvozu so nastajale 
iz več razlogov. Na eni strani 
zato, ker nismo dosegali plana 
izvoza, pa tudi izvozno-uvozna 
politika se je med letom 1981 
spreminjala. Kljub vsem temu 
primerjava uvoza z izvozom ka
že, da se je delež izvoza v uvozu 
iz meseca v mesec izboljševal in 
je izvoz kar za 20 % večji kot je 
bil dosežen uvoz v letu 1981.

Ker pa so bile potrebe po de
viznih sredstvih v letu 1981 več
je kot jih je bilo možno zago
toviti z lastnim izvozom, smo si 
zagotovili ostala potrebna deviz
na sredstva z združevanjem sred
stev, oziroma s samoupravnimi 
sporazumi.

5. Na področju investicij je 
AERO v letu 1981 dosegel po
membno zmago. Zaključena je 
bila investicija v razširitev pro- 

(Nadaljevanje na 6. strani)
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(Nadaljevanje s 5. strani) 
izvodnje samolepilnih trakov v 
TOZD Kemija Šempeter. Inve
sticija bo omogočala podvojitev 
proizvodnih zmogljivosti obrata 
selotejp in zaposlila devet delav
cev. S to investicijo, katere pred
računska vrednost znaša 200 mi
lijonov din bo zagotovljena več
ja količina lepilnih trakov za 
domače tržišče, del proizvodnje 
pa bo usmerjen tudi v izvoz. 
Efekte te investicije bo čutiti že 
v letu 1982.

6. In kakšne rezultate priča
kujemo pri ustvarjanju celotne
ga prihodka in njegove delitve 
v letu 1981? Ocenjujemo, da 
bo v letu 1981 doseženo okoli 
5.000 milijonov din celotnega pri
hodka, kar je za 8 % več kot je 
planirano za leto 1981, in za 
53 % več kot je bilo doseženega 
celotnega prihodka v letu 1980.

Dohodek narašča hitreje od 
rasti celotnega prihodka in bo 
konec leta znašal okoli 2.000 mi
lijonov din, kar uvršča AERO 
med nadpovprečna podjetja v 
okviru panoge. V letošnjem letu 
bo plan dohodka presežen za 
24 %, glede na leto 1980 pa bo 
večji kar za 52 %. Delež izvoza 
v celotnem prihodku znaša le 
6 %, kar pomeni, da smo se kot de
lovna organizacija pa tudi kot 
posamezni tozd premalo vključi
li v mednarodna tržišča, čeprav 
po drugi strani povpraševanja po 
naših proizvodih znatno prese
ga ponudbo na domačem trgu. 
Bruto akumulacija, ki je pomem
ben kazalec akumulacijske in re
produkcijske sposobnosti gospo
darjenja bo konec leta 1981 zna
šala v DO AERO okoli 750 mili
jonov din, kar predstavlja 38 % 
dohodka, oziroma 13 % celotne
ga prihodka.

Za osebne dohodke je v letu 
1981 namenjeno okoli 457 mili
jonov din, kar je 6 % več kot 
je bilo planirano za leto 1981 in 
20 % več kot je bilo teh sred
stev porabljenih v letu 1980.

Povprečni neto OD na delavca 
bodo po oceni znašali v letu 1981 
12.500 din, kar je za 15 % nad 
planiranim in za 36 % nad neto 
OD v letu 1980.

Rezultati, kakršne dosegamo na 
ravni delovne organizacije, so 
dejansko rezultat tesne poslov

ne povezanosti vseh tozd, zdru
ženih v DO AERO. Vse večja in 
vedno močnejša postaja ta do
hodkovna vez, zato je treba to 
vez v prihodnje še okrepiti. To 
pa bo možno le z tesnim med
sebojnim sodelovanjem, enotno 
dogovorjeno poslovno politiko, 
poštenimi računi, ki bodo zago
tovili dolgoročno stabilno poslo
vanje, kar je v današnjem času 
resnično zahteva in težka nalo
ga.

In kaj se nam obeta v letu 
1982?

V leto 1892 vstopamo s cilji, 
ki smo jih zapisali v naše sred
njeročne plane in ki so cilj šir
še družbene skupnosti. To je sta
bilizacija gospodarskega in druž
benega položaja. Znano je, da je 
prvenstvena naloga leta 1982 po
večanje izvoza, ki naj bi omo
gočil, da bi tudi proizvodnja 
vendarle doživela postopno oži
vitev in bi omogočila zaposlitev 
kadrov, posebno mladih.

Prioritetna naloga v letu 1982 
je prav tako povečanje izkorišče
nosti zmogljivosti (tako proiz
vodnih kot delovnih), po drugi 
strani pa ima na področju inve
sticij prioritetno zaključitev I. 
faze nove Grafike in pričetek re
konstrukcije celuloze in PS-2 v 
TOZD Medvode ter začetek inve
sticije v rekonstrukcijo AC I v 
TOZD Kemija Celje.

Večino kakovostnih sredstev bo 
treba nameniti za združevanje 
sredstev z dobavitelji surovin in 
repromateriala in za zagotovitev 
deviznih sredstev, ki nam bodo 
v letu 1982 potrebna za nemo
teno proizvodnjo. Po predvideva
njih se bo v letu 1982 povečal 
fizični obseg proizvodnje za 6 %, 
kar pomeni tudi povečanje pro
duktivnosti dela.

Kljub želji in potrebi, da za
poslenost v letu 1982 ne bi pre
segla stopnje rasti 1 % (razen 
tam, kjer je predvideno poveča
nje proizvodnih zmogljivosti in 
v okviru razvojnih svetov), so 
ponovno težnje tako v tozd kot 
v DSSS po večjem številu zapo
slenih (od 2—5 %).

Izvozni plani so za leto 1982 
postavljeni visoko, vendar o- 
cenjujemo, da so realni. Tako 
bi se naj v letu 1982 izvoz po
večal kar za 23 %, vendar so tu

di potrebe po uvozu večje, kot 
so možnosti v širšem družbenem 
prostoru. Bolj kot kdajkoli do
slej pa bodo OZD odvisne od 
lastnega izvoza, oziroma od de
viznih sredstev, ki jih bodo u- 
stvarile z lastnim izvozom in z 
združevanjem sredstev.

Če bodo plansko zastavljeni 
cilji uresničeni, ocenjujemo, da 
bo možno povečati OD za 25 °/o, 
kar pomeni, da vendarle realni 
OD ne bi smeli v letu 1982 pa
sti pod raven doseženih v letu 
1981.

Naj ob koncu navedem še na
slednje: Plan je prognoza razvo
ja za določeno časovno obdobje. 
V leto 1982 vstopamo, ko zdru
ženo delo še ne pozna vseh po
gojev gospodarjenja, s katerimi 
se bo srečevalo. Pa vendar okvir
ne smernice razvoja naše druž
be pa tudi AERA za prihodnje 
leto poznamo. Poznamo tudi ci
lje, ki jih moramo doseči, ozi
roma vsaj težiti k temu, da se 
jim približamo. Poznamo tudi 
naloge, ki jih ima vsak na svo
jem področju dela, zato mora
mo vse napore usmeriti v to, da 
bomo tudi konec leta 1982 ugo
tavljali tako uspešne poslovne 
rezultate kot jih beležimo ob za
ključku leta 1981.

Sonja Krašovec

Dopisujte 
v naše glasilo
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KAKO RASTE NAŠA NOVA GRAFIKA

Naš sodelavec, Vid KRHEN, strojni stavec v naši grafiki, se v prostem času ljubiteljsko ukvarja s 
fotografiranjem. Tako je nastala tudi serija dokumentarnih posnetkov o nastajanju in gradnji naše nove 
grafike. Objavljamo pa, žal, le nekaj pomembnejših slikovnih zapisov.
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VLOGA RAZISKOVALNE DEJAVNOSTI V ČASU 
GOSPODARSKE STABILIZACIJE

Vsekakor moramo, kljub težki 
gospodarski situaciji, tudi v okvi
ru raziskovalne dejavnosti raz
mišljati dolgoročno. Menim, da 
moramo ob nalogah, ki pomaga
jo reševati trenutno gospodarsko 
situacijo, izvrševati tudi vse tiste, 
ki iso povezane z nadaljnjim raz
vojem lastnega znanja in ki mo
rajo slediti razvojnim tokovom 
v svetu. Vedeti moramo, da nas 
bodo razvojna gibanja vse bolj 
silila v stalno preverjanje lastnih 
sposobnosti (znanja, produktiv
nost) na mednarodnem tržišču, 
ker je danes povsem jasno, da 
nobeno zaprto gospodarstvo ne 
more preživeti.

Ena od osnovnih nalog razisko
valne enote v delovni organizaciji 
mora biti predvsem povezovanje 
vseh strokovnih delavcev v ok
viru posameznih nalog. Vse bolj 
je izrazita potreba po povezova
nju strokovnjakov iz različnih 
področij dela (ekonomija, stroj, 
elektronika, kemija, tehnologija 
itd.). Prav tako bo potrebno v 
tem času čimveč doseči na pod
ročju množične inventivne dejav
nosti. Tu mislim predvsem na na
črtno usmerjanje te dejavnosti v 
reševanje posameznih strokovnih 
problemov.

V okviru raziskovalne enote 
smo se lotili nalog, ki so tesno 
povezane z reševanjem trenutne 
situacije in nalog, iki so dolgoroč
no usmerjene.

Povedati moramo, da težave pri 
oskrbi s surovinami in vzorci o- 
težujejo osnovno raziskovalno de
lo, predvsem pa onemogočajo 
realizacijo projektov, ki srno jih 
postavili za cilj, v tem srednje
ročnem obdobju. Ugotavljali smo 
namreč, da novi proizvodi, ki jih 
vključujemo na obstoječo opre
mo, ob drugih proizvodih nimajo 
velike perspektive, iker je v tem 
gospodarskem trenutku nemogo
če oskrbovati proizvodnjo, ki ne 
daje dela vse leto in ne predsta
vlja osnovni Aerov proizvod. Od 
tod izhaja naš cilj, delati na več
jih raziskovalnih projektih.

K reševanju prve naloge, ki je 
tesno povezana z današnjo go
spodarsko situacijo, smo pristo
pili s sistematično obdelavo naših 
uvoznih surovin. Uvozni material 
je mogoče obravnavati z več vidi
kov:

— količina in vrednost
— akumulativnost proizvoda z 

uvoženimi surovinami
— izvozna interesantnost (de

lež uvoženih surovin v izvozni 
ceni, prav'bi bilo, če bi služba 
izvoza pripravila tako analizo)

— instalirana oprema — tehno
logija, za možno proizvodnjo ta
kih surovin

— skupne potrebe po uvozni 
surovini na celotnem jugoslovan
skem področju

— izvozne možnosti za posa
mezno surovino.

Pri naših analizah smo upošte
vali nekatere od navedenih vidi
kov, vendar je situacija danes 
tako kritična, da lahko prespek- 
tivno obdržimo le naslednji vrstni 
red področij možnosti zamenjav:

a) Na prvem mestu so surovine, 
ki bi jih ilahko izdelali 'iz domačih 
naravnih surovin.

b) Na drugem mestu so suro
vine, ki jih lahko izdelamo iz do
ma izdelanih predproduktov, za 
katere sicer nekdo drug uvaža 
surovine.

c) Na tretjem mestu pa so su
rovine, ki jih lahko sami izdela
mo iz uvoženih surovin.

Iz tega področja dela za naš 
cilj v letu 1982 predlagamo pri
pravo takšnega obsega zamenjav, 
ki sicer v naši uvozni bilanci pred
stavljajo 30 milijonov din.

Vsi v delovni organizaciji mo
ramo vedeti, da je ta obveznost 
zelo velika. Te naloge bodo zahte
vale tudi velika prizadevanja de
lavcev v posameznih TOZD in 
odgovornih delavcev v DO. Na
ša naloga je pripraviti zamenjavo 
v strokovnem smislu, veliko dela 
pa moramo nato še opraviti pri 
dejanski realizaciji dobav takšnih 
novih surovin.

Posamezne raziskovalne projek
te, iki jih pripravljamo, pa smo 
obdelali po naslednjih paramet
rih:

— oskrba s surovinami
— posamezne faze v razvoju 

programa z vidika oskrbe s suro
vinami

— predvidena tehnološka opre
ma

— izvozne možnosti
— predvidena vlaganja in pred

videni ekonomski učinek.
Podatki so pripravljeni v ok

viru današnjih možnosti. Tekom 
časa jih bomo dopolnjevali in 
ocenjevali njihovo vrednost. To 
nalogo bo opravljal razvojni svet. 
Če bodo programi realizirani v 
predlaganem obsegu oz., če bodo 
objektivni pogoji za njihovo re
alizacijo, bodo predstavljali za 
približno 50 % večjo realizacijo 
naše DO.

Vsekakor se moramo zavedati, 
da bomo programe med realiza
cijo spreminjali, zamenjevali itd., 
kot bodo pač narekovale nove u- 
gotovitve v zvezi z njimi.

Predlagani programi so:
— program kapsuliranja
— program termopapirjev
— program mehanskih kopir

nih folij
— energetski program
— samolepilni papirji
— osnovno-kemijski proizvodi.
Realizacija programa bo vseka

kor zahtevala več naporov vseh 
delavcev v DO (večja vlaganja v 
raziskave in realizacijo projektov, 
angažiranje strokovnjakov za u- 
vajanje nove proizvodnje).

Končno pa bo za realizacijo na
vedenih nalog zelo pomembno 
širše, večje vključevanje naše raz
iskovalne dejavnosti v slovenski 
prostor. Tu gre za poglobljeno 
povezovanje z znanstvenimi in
štituti in raziskovalnimi enotami 
v drugih DO. Prav s tem ciljem 
tudi ustanavljamo raziskovalno 
enoto v naši delovni organizaciji.

Vasja Birsa
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O DELU KOMISIJE ZA PRIPRAVO NOVE METODE 
VREDNOTENJA DEL V DO AERO

Družbenopolitični aktiv DO 
AERO je v zadnjem trimesečju 
leta 1979 obravnaval analizo s 
področja sistema delitve OD po 
delu v DO AERO. Med ugoto
vitvami je bilo posebej izpostav
ljeno stanje neusklajenih oceni
tev del in nalog, do katerih je 
prišlo s številnimi prevrednote
nji del v času sprejetja metode 
v letu 1976 do 1979. Postopno 
porušena razmerja med zahtev
nostmi del so se skušala uskla
diti vzporedno s postopkom spre
jemanja novih razvidov del in 
nalog v letu 1979, vendar se je 
v času javne razprave pokazala 
težnja po prevrednotenju več kot 
50 % vseh del, kar pa bi pogo
jevalo uskladitev še nadaljnjih 
50 % del. Takšna akcija pa po 
obstoječi metodi AODN ni mo
goča, ker so bili posamezni ele
menti metode že v preveliki me
ra izrabljeni in bi usklajevanje 
po določilih metodologije pome
nila tudi veliko uskladitev v ne
gativnem smislu.

Na osnovi takšnih ugotovitev 
je bila sprejeta odločitev, da se 
pristopi k pripravi nove metode 
vrednotenja del v DO Aero.

Poslovni svet DO Aero je ob
ravnaval predlog strokovne služ
be o možnih nosilcih za izvedbo 
nove metode vrednotenja del. 
Predlog je predvideval kot nosi
lec: zunanja institucija, posebna 
komisija na ravni DO, katerih 
člani se izločijo iz delovnega pro
cesa; ali komisija na ravni DO 
brez izločitve članov iz delovne
ga procesa.

Izmed navedenih predlogov je 
bila naloga zaupana posebni ko
misiji na ravni DO, v kateri so 
vključeni predstavniki TOZD, ozi
roma DSSS ter strokovni sode
lavci, ki poleg svojega rednega 
dela opravljajo še to nalogo.

Po mnenju Poslovnega sveta 
je samo s komisijo v okviru DO 
možno realizirati nalogo tako, da 
bodo izražene specifike in po
slovna politika DO Aero.

Delavski sveti TOZD in DSSS so

na osnovi odločitve Poslovnega 
sveta na svojih sejah, v času od 
novembra 1979 do januarja 1980, 
imenovali svoje predstavnike.

Komisija je za pripravo nove 
metode vrednotenja del na rav
ni DO bila konstituirana 18. 2. 
1980. Sestavljena je bila iz pred
stavnikov TOZD, oz. DSS, ter 
strokovnih sodelavcev.

Kljub osnovni usmeritvi, da 
se nova metoda vrednotenja del 
pripravi enotno za vse TOZD, ozi
roma DSSS, vključno TOZD To
varna celuloze in papirja Med
vode; omenjena TOZD ni pristo
pila, niti se ni odzvala na po
sredovane opomine.

Komisija je za svoje delo pri
pravila terminski program dela 
v obliki mrežnega programa ak
tivnosti z roki izvedbe in zadol
žitvami. Osnovne vsebinske na
loge, ki si jih je komisija zasta
vila, so:

— opredelitev metode razvida 
del;

— opredelitev metode ugotav
ljanja zahtev in pogojev ter vred
notenja del;

— opredelitev ustreznih samo
upravnih splošnih aktov, ki prav
no urejajo ta področja.

člani komisije so zaupano na
logo vršili poleg svojega redne
ga dela. Za realizacijo naloge je 
bilo potrebno žrtvovati tudi zelo 
veliko prostega časa.

Na osnovi osnovnega izhodi
šča o pripravi metodologije raz
vida in vrednotenja del, za vse 
TOZD in DSSS, je delo komisije 
potekalo v dveh oblikah, in si
cer: delovanje članov komisije 
kot delovne skupine za pripravo 
enotnih stališč in usklajevanje 
med tozd ter delovanje članov 
komisije kot nosilcev za reali
zacijo posameznih nalog TOZD 
oziroma DSSS.

Kot nosilci enotnih zadolžitev 
so člani komisije v TOZD, oziro
ma DSSS, s pomočjo ožjega stro
kovnega teama realizirali zadol
žitve in vanje vgradili politiko 
in specifiko nagrajevanja svoje

TOZD in DSSS. Različna stališča 
med TOZD in DSSS so v nadalj
njem delu člani komisije uskla
jevali kot delovna skupina na 
ravni DO.

Pri delu je komisija naletela 
na veliko vprašanj, ki so posle
dica različnih tehnoloških proce
sov v naši DO (grafika, kemija, 
strokovne službe), kar je razvid
no v različnih organizacijskih 
pristopih, v različnih vsebinah 
del. Kljub problemom so bila 
med seboj dosledno usklajena 
vsa enaka dela, tako v okvirih 
TOZD kot med TOZD oziroma 
DSSS.

Pri fazi usklajevanja je bilo 
delo komisije najtežje in tudi 
časovno najobsežnejše. Ob teme
ljitem vsebinskem pregledu vseh 
razpoložljivih dokumentov je ko
misija ugotavljala tudi nekatere 
neusklajenosti, ki jih je možno 
razrešiti. Zato je svoje zaključ
ke posredovala ustreznim stro
kovnim službam in Poslovnemu 
svetu DO Aero. Zadnje je bilo 
tudi razlog, da je delo trajalo 
nekoliko dlje kot smo načrtovali.

Najpomembnejša izhodišča, ki 
jih je komisija oblikovala pred 
pristopom k izdelavi metode 
vrednotenja ugotovljenih zahtev 
in pogojev, so naslednja:

— doseči ustreznejše vredno
tenje proizvodnega dela ter stro- 
kovno-kreativnega dela v primer
javi z administrativnimi in izva
jalnimi deli, na osnovi stališč in 
priporočil Republiškega sveta 
zveze sindikatov SRS na področ
ju uveljavljanja načela delitve 
po delu in rezultatih dela;

— zastaviti takšen sistem vred
notenja, ki ne bo dopuščal, da 
bi kdo izmed delavcev zaradi no
ve ocenitve prejel nižji neto OD 
za poln delovnih čas (184 ur), 
kot ga prejema po obstoječi me
todi;

— ob vrednotenju zahtev in 
pogojev za dela upoštevati po
membnost posameznih funkcij v 
poslovanju DO;

(Nadaljevanje na 10. strani)
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(Nadaljevanje z 9. strani)
— doseči uskladitev doslej na- 

rušenih razmerij.

Pregled številnih primerjalnih 
analiz, ki so bile pripravljene na 
osnovi doseženih rezultatov ana
litičnega vrednotenja del po no
vi metodi in rezultatih obstoječe 
analitične ocene del, v celoti po
trjuje osnovna izhodišča, ki smo

jih z novo metodo na osnovi 
družbenih usmeritev morali do
seči.

Komisija je s strokovno pri
pravo celotnega gradiva svoje de
lo zaključila 26. novembra 1981 
ter ga posredovala Poslovnemu 
svetu DO Aero, ki je na svoji 
posebni seji 10. decembra teme
ljito preučil ustreznost nove me
tode vrednotenja del ter menil,

da je sprejemljiva za posredova
nje v nadaljnji postopek samo
upravnega sprejemanja.

Na osnovi predvidenega ter
minskega programa se postopek 
samoupravnega sprejemanja prič
ne takoj v prvem tednu janu
arja 1982 in bi naj bil predvido
ma zaključen do konca marca 
1982.

Jožica Košak

PRED VOLITVAMI

Delegatom delavskih svetov, 
samoupravnih delavskih kontrol 
in disciplinskih komisij se izte
ka mandatno obdobje. Pred na
mi je zahtevna in odgovorna na
loga evidentiranja, kandidiranja 
in volitev v navedene samouprav
ne organe za mandatno obdobje 
1982—1984. Za mandatno obdob
je 1982—1986 pa bomo volili de
legacije samoupravnih interesnih 
in družbenopolitičnih skupnosti.

Formalno-pravno ureja to pod
ročje Zakon o volitvah in odpo
klicu organov upravljanja in o 
imenovanju poslovodnih organov 
v organizacijah združenega dela 
(Ur. 1. SRS, št. 23/77).

To je navidezno enostaven, kra
tek in na prvi pogled manj pomem
ben zakon, seveda če ne upošte
vamo velikih in pomembnih spre
memb v družbenogospodarskem 
položaju delavcev. Z razvojem 
socialistične samoupravne demo
kracije je omenjeni zakon le del 
našega novega volilnega sistema.

Z Ustavo in zakoni so določe
ni samo nekateri organi, ki jih 
morajo voliti delavci v organiza
cijah združenega dela in sred
stev. V vsaki OZD, v kateri zdru
žuje delo več kot 30 delavcev, 
volijo le-ti organ upravljanja — 
delavski svet. Organ upravljanja, 
ki neposredno odloča o pravi
cah, oziroma obveznostih delav
cev, mora biti neposredno izvo
ljen z delegiranjem delegatov. Ta
ko volimo delegate v organe 
upravljanja od TOZD do sestav
ljenih oblik OZD, v organe sa

moupravne delavske kontrole ter 
disciplinske komisije, prav tako 
tudi delegate organov drugih ob
lik združevanja dela in sredstev.

število delegatov organov u- 
pravljanja in delegacij določimo 
s samoupravnimi splošnimi akti.

Volitve morajo biti razpisane 
najkasneje 30 dni pred potekom 
mandatne dobe. Volitve se opra
vijo na začetku leta ali najkas
neje v šestdesetih dneh po spre
jetju zaključnega računa, če za
kon ne določa drugače. Razpis 
volitev je torej vezan na potek 
mandatne dobe izvoljenim dele
gatom na začetek leta in dvo
mesečni rok od sprejema za
ključnega računa.

Volitve delegatov v organe u- 
pravljanja in delegacije SIS ter 
Zbora združenega dela razpišejo 
delavski sveti TOZD. S sklepom 
o razpisu volitev morajo določi
ti dan, od katerega začno teči 
roki za izvedbo posameznih vo
lilnih opravil in dan volitev. 
Sklep je potrebno objaviti na 
način, ki velja za objavo samo
upravnih aktov.

Volitve v delavski svet in sa
moupravno delavsko kontrolo 
delovne organizacije razpiše de
lavski svet delovne organizacije. 
Zaradi racionalnosti volilnega po
stopka je umestno, da vsi delav
ski sveti TOZD in DO razpišejo 
volitve za isti dan, saj morajo 
biti delegati izvoljeni neposred
no v temeljnih organizacijah ozi
roma DSSS.

Sklep o razpisu volitev mora 
vsebovati tudi imenovanje tri
članske volilne komisije in nji
hovih namestnikov ter komisijo 
za sestavo volilnih imenikov. Vo
lilna komisija TOZD, oziroma 
DSSS, je lahko stalna — imeno
vana za celotno mandatno ob
dobje. Za stalnost volilne komi
sije se zavzemajo tudi določbe 
Zakona o referendumu in dru
gih oblikah osebnega izjavljanja 
in Zakona o volitvah in delegi
ranju v skupščine. Izvajanje re
ferenduma namreč vodijo orga
ni, ki vodijo postopek za volitve 
delegacij za skupščine družbeno
političnih skupnosti.

Ob razpisu volitev delavski 
svet DO prav tako imenuje volil
no komisijo, ki pa le koordinira 
delo volilnih komisij v TOZD in 
DSSS, saj te opravljajo nepo
sredno tehnično delo v zvezi z 
pripravo na volitve, ugotavljajo 
skladnost kandidatne liste z za
konom, imenujejo volilne odbo
re in nadzirajo njihovo delo, ugo
tavljajo in razglašajo izid voli
tev ter poročajo o njih delav
skemu svetu. Volilni komisiji je 
zaupana tudi pomembna funkci
ja varstva volilne pravice.

Sklep o imenovanju volilne ko
misije mora biti objavljen z raz
pisom volitev.

Volilna komisija imenuje volil
ne odbore. Pri tem je potrebno 
opozoriti na določbe republiške
ga kazenskega zakonika, ki do
loča tudi naslednja dejanja kot
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kazniva: kršitev proste odločitve 
volilca, uničevanje volilnih listin, 
ponareditev volilnih rezultatov 
(sprememba števila oddanih gla
sov z dodajanjem ali odvzema
njem glasovnic ali glasov pri 
štetju ali pri objavi izida voli
tev, ki se ne ujema z opravlje
nim glasovanjem), kršitev tajno- 
nosti glasovanja, volilni odbor 
mora skrbeti, da nihče ne zlo
rabi volilne pravice, da glasuje 
namesto drugega ali glasuje več 
kot enkrat pri istem glasovanju. 
Komisija za sestavo volilnih ime
nikov mora z vso skrbnostjo se
staviti volilne imenike po abe
cednem redu priimkov, po naj
novejših podatkih. Volilni ime
niki morajo biti pravočasno raz
grnjeni, s čemer vsem omogo
čimo morebitne pripombe.

Evidentiranje možnih kandida
tov je bistvena sestavina samo
upravno vodene kadrovske poli
tike. Pri kandidiranju moramo z 
občutkom politične odgovornosti 
presojati izbiro kandidatov za 
posamezne funkcije. Sindikat je 
nosilec in organizator družbeno
politične dejavnosti pri izvedbi 
volilnega postopka.

Demokratičnost volilnega po
stopka omogoča delavcem, da 
svobodno izrazijo svojo voljo pri 
predlaganju kandidatov in dolo
čanju kandidatov. Postopek evi
dentiranja in kandidiranje je lah
ko le formalnost in lahko v ce
lotni akciji izzveni v prazno, če 
tisti, ki določajo kandidate in ti
sti, ki sprejemajo kandidaturo, 
tega ne opravijo odgovorno. Pri 
tem velja opozoriti na ustavno 
določilo, ki določa, da je vsak 
delavec osebno odgovoren za 
vestno opravljanje samouprav- 
Ijaskih funkcij.

Kandidacijski postopek vodi to
rej sindikalna organizacija, ki 
sklicuje kandidacijske konferen
ce po posameznih delovnih eno
tah. Kandidacijske konference 
morajo biti opravljene najkasne
je 15 dni pred dnevom glasova
nja in so sklepčne le ob prisot
nosti večine delavcev delovne 
enote, za katero je kandidacijska 
konferenca sklicana. Kandidatna 
lista mora vsebovati najmanj to
liko kandidatov, kolikor delegatov 
moramo skladno s samoupravni

mi akti izvoliti iz posameznega 
dela delovnega procesa.

Najkasneje 10 dni pred dne
vom volitev mora sindikalna or
ganizacija predložiti volilni komi
siji kandidatno listo s pismenimi 
izjavami kandidatov, da spreje
majo kandidaturo.

Volilna komisija preveri kandi
datno listo in njeno usklajenost 
z zakonskimi predpisi, če ugoto
vi pomanjkljivosti in napake, jo 
zavrne predlagatelju, ki je dol
žan v 48 urah popraviti for
malne pomanjkljivosti. Kandidat
na lista mora biti objavljena naj
kasneje 5 dni pred dnevom vo
litev.

Volišča in volilne odbore ime
nuje volilna komisija.

Kandidacijski postopek je za
ključen z glasovanjem na voli
ščih. Volitve morajo biti tajne 
in neposredne. Volišče mora biti 
odprto v času, ki omogoča vsem 
volilcem, da opravijo svojo volil
no dolžnost. Delavci, ki na dan 
glasovanja zaradi opravljanja svo
jih delovnih dolžnosti niso pri
sotni na volišču (npr. potniki), 
volijo po pošti.

Ne glede na to, ali se dogovo
rimo za odprto ali zaprto kandi
datno listo, mora biti nedvoum
no napisano, koliko delegatov se 
voli v posamezni samoupravni or
gan ali delegacijo.

Delavec lahko voli le kandida
te, katerih imena so na glasov
nici in le za toliko kandidatov 
kot je treba izvoliti delegatov iz 
posameznih delov delovnega pro
cesa. Glasovnica je veljavna, če 
je v njej jasno izražena volja vo
lilca, sicer je neveljavna. Glasovi 
naknadno pripisanih kandidatov 
se ne upoštevajo, saj demokra
tičnost kandidacijskega postopka 
omogoča uveljavitev želj in ho
tenj posameznega delovnega ob
močja za kandidiranje določene
ga kandidata.

Volilni odbor ugotavlja izid vo
litev na volišču. V primeru od
prte kandidatne liste so izvolje
ni kandidati, ki so prejeli naj
večje število glasov, v primeru 
zaprte kandidatne liste pa kandi
dati, ki so dobili večino glasov 
vseh delavcev, vpisanih v volil
ni imenik.

Volilna komisija ima v skladu 
s citiranim zakonom tudi pravico

razveljavitve volitev in zahtevati, 
da se volitve ponovijo.

Posebnost zakona je, da je po
trebno, v primeru, če voli 
manj kot polovica vseh delavcev 
TOZD oziroma DSSS, celotni vo
lilni postopek ponoviti.

Nekaj besed posvetimo tudi na
domestnim volitvam. Nadomest
ne volitve razpiše delavski svet 
v primeru, če se število delega
tov posameznega organa zmanj
ša za najmanj 3, ali če preneha 
mandat enemu delegatu delav
skega sveta iz posameznega dela 
delovnega procesa. Nadomestne 
volitve so nujne tudi v primeru, 
ko delavci odpokličejo neposred
no izvoljen organ ali posamezne 
delegate. Izid glasovanja v od
poklicu ugotovi in objavi volilna 
komisija.

Ob koncu pa še nekaj o pra
vicah volilne komisije, ki sklad
no z zakonom odloča o ugovo
rih zaradi nepravilnosti pri delu 
kandidacijskih konferenc ali vo
lilnega odbora, ki lahko na osno
vi utemeljenega ugovora razve
ljavi kandidacijsko konferenco, 
oziroma koncerenco za odpoklic, 
lahko odredi nove volitve in po
dobno.

Pred nami je odgovorno delo. 
Da mu bomo kos, je nujno, da 
se seznanimo z zakonskimi pred
pisi, ki urejajo volilni postopek. 
Le pravilno in pravočasno po
znavanje volilnega postopka za
gotavlja, da se bomo v posamez
nih fazah volilnega postopka po
javljali kot tvorci in oblikovalci 
pomembnih sprememb, ki jih 
prinašajo nove volitve, saj gre 
pri tem za vse neposrednejše 
uveljavljanje odločanja vsakogar 
in vseh o skupnih zadevah.

Erna Gologranc

biti obveščen 
pomeni tudi obveščati
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PREGLED INOVACIJSKIH PREDLOGOV V TOZD MEDVODE ZA LETO 1980

V letu 1980 je bila od šestih 
prijavljenih inovacij zavrnjena sa
mo ena in sicer Inovacija v pro
izvodnji papirja, pa še ita zato, 
ker Komisija za inovacije ni mo
gla obravnavati prijave tako 
kompleksno, kot je bila podana 
zaradi nejasnih pogojev, iti vpli
vajo na proizvodnjo papirja in 
zaradi nejasnega deleža inova
torjev pri celotni inovaciji. Komi
sija je predlagala inovatorjem, da 
celotno inovacijo razdelijo po 
posameznih izboljšavah in pri 
vsaki navedejo, kolikšen je delež 
posameznega inovatorja. S tem 
se inovatorji niso strinjali in 
predlogov niso ponovno vložili.

Inovacija avtorja Nikolaja Dim
ca — Zajemanje odpadne snovi 
v celulozi — daje odlične finanč
ne rezultate. Idejo o zajemanju 
izmeta fine .sortacije iz sortacije 
in belilnice je realiziral samoini
ciativno. Z zajemanjem ise dosega 
približno 25 % zračne suhote, 
snov pa je toliko kompaktna, da 
jo je možno prevažati na paletah 
v papirnico Količevo. V letu 1980 
je bila finančna realizacija teh
nične izboljšave 635.516,80 din. 
Pomembno je tudi to, da se u- 
spešno izkorišča odpadna surovi
na, in da se znižuje onesnaževa
nje okolja. Inovatorju je bilo iz
plačano nadomestilo za leto 1980 
v znesku 43.500 din.

Skupina inovatorjev: Franc Ko
pač, Andrej Rozman in Franc 
Lunar je prijavila tehnično iz
boljšavo — Vgraditev nihalnega 
valja na verižnem transportnem 
traku za les. Nihalni valj 
odmetuje kratki les med tra
kom in dodajalnim koritom. Z 
vgraditvijo nihalnega valja se je 
omogočilo sekanje lesa krajšega 
od 0,5 m, poleg tega pa so od
padli zastoji zaradi okvar. Ino
vatorjem je bilo dodeljeno en
kratno nadomestilo v znesku 
2.794,25 din vsakemu.

Inovator Franc Kopač je pri
javil tehnično izboljšavo — Pri
prava za brušenje okroglih nožev. 
Sam je skonstruiral napravo in 
vpenjalno orodje za brušenje o- 
kroglih nožev za potrebe papir
nega stroja (za vzdolžni in prečni 
rezalni stroj). Napravo so izde
lali v kovinarski delavnici. Do 
avgusta 1979 so za TOZD brusili 
nože v Količevem in Krškem. 
Kakovost brušenja je popolnoma 
enaka kot pri zunanjih sodelav
cih. Komisija za inovacije je Fran
cu Kopaču določila nadomestilo 
za leto 1980 v iznesku 7.000 din.

Koristen predlog — Obnova ci
lindra za kompresor Schmachtl, 
avtorja Stanislava Fabjančiča, je 
rešil problem uvoza cilindrov za 
kompresor. Inovator je predlagal 
obnovo cilindra za kompresor 
SCHMACHTL BW 2D na tak na
čin, da se povrta cilinder in na
mestijo nove puše v cilinder. Od
litke so izdelali v POBEDI v No
vem Sadu, obdelali pa pri DO 
AVTOCOMERC v Ljubljani. Pred
videno je, da se bodo puše me
njavale po približno 8.000 urah 
obratovanja, to je približno en
krat letno.

Komisija za inovacije je odloči
la nadomestilo inovatorju v vi
šini 5.010 din.

Inovatorja, inženir Ferdinand 
Debeljak in Stanislav Fabjančič, 
sta prijavila tehnično izboljšavo 
— Koriščenje odpadne toplote v 
pinotanu in papirnici. Avtorja sta 
napravila izračun toplote, ki jo je 
mogoče pridobiti iz hladilne vode 
v kondenzatorju pinotana in pa
pirnega stroja. Podala sta tudi 
predlog koriščenja te toplote. 
Hladilna voda kondenzatorja u- 
parilne postaje v proizvodnji pi
notana bi se smotrno izkoristila 
pri predelavi celuiloze v belilnici. 
Z dogrevanjem s paro bi ustreza
la sedanjim zahtevam, poraba pa

re pa bi se znatno zmanjšala. 
Sedaj hladilna voda (segreta na 
36° C) odteka direktno v Soro. 
Drugi redni, oz. občasni, vir to
plote je voda iz kondenzatorja 
pri papirnem stroju. To vodo bi 
lahko uporabljali v belilnici (se
greta na 45° C) direktno za pra
nje, s čemer bi pospešili delova
nje kemikalij in jih bolje izko
ristili. Tehnična izboljšava bo pla
nirana do konca leta 1981, komi
sija za inovacije je dodelila ino
vatorjem akontacijo in sicer vsa
kemu v znesku 4.000 din, dokonč
no nadomestilo pa bo določila 
po dejanskem prihranku. Avtorja 
inovacije predvidevata letni pri
hranek v znesku ca 3.500.000 din.

Na komisijo za inovacije je 
inženirka Ljudmila Suša naslo
vila vlogo za dodelitev nagrade za 
pripravo raziskovalne naloge z 
naslovom — Uporaba ultrafiltra- 
cije za frakcioniranje in koncen
triranje sulfitne lužine — na Raz
iskovalni skupnosti Slovenije. 
Komisija za inovacije je pregle
dala vlogo in ugotovila, da po 
Pravilniku o inovacijski dejavno
sti ni predvideno nagrajevanje 
raziskovalnih nalog, vendar je ko
misija mnenja, da je Ljudmila 
Suša opravila obsežno raziskoval
no delo na področju energetskih 
prihrankov in novih tržnih pro
duktov, pomembnih za razvoj to
varne. Poleg tega raziskovalna na
loga prinaša tovarni naslednje 
koristi:

— afirmacija raziskovalnega 
dela v našem TOZD

— večja možnost odobritve i- 
novacijskih kreditov z ugodnimi 
obrestmi

— večje ugodnosti pri prijavi 
novih produktov

— zbrano je izobraževalno gra
divo in dokumentacija na področ
ju ultrafiltracije.

Darko Cafuta
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NA RAZSTAVI »DELO, USTVARJALNOST, NAPREDEK« - ŠTORE 1981

Z razstave v Štorah

Ko sem razmišljal o naslovu, 
sem bil v dilemi, ali naj vse tri 
besede iz naslova razstave — de
lo, ustvarjalnost, napredek — na
pišem z veliko začetnico ali ne. 
S temi besedami je življenje naj
tesneje povezano, marsikdo naj
de v njih smisel življenja. So pa 
povezane tudi med seboj — kdor 
ne dela, ne more ustvarjati, kar 
velja za vse nas. Bolj redki med 
nami so tisti, za katere velja: če 
ustvarjam — delam. Brez dela 
in ustvarjanja ni življenja, ni na
predka. Delo je ustvarilo človeka, 
smo se učili v zgodovini. Še da
nes lahko trdimo, da delo obli
kuje človeka. V besedah franco
skega misleca: »Mislim, torej
sem«, je skrit globok pomen.

V Štorah te besede resnično pi
šejo z veliko začetnico in jih iz
govarjajo s spoštovanjem. Žele
zarna Štore in DIATI štore sta 
pripravila v Kulturnem domu v 
Štorah (od 7. do 13. decembra 
1981) zanimivo razstavo, na ka
teri šo bili prikazani nekateri do
sežki slovenskih železarjev, celj
skega združenega dela in šol iz 
Celja in štor v inventivni dejav
nosti. Razstava sovpada s 125. ob
letnico štorske železarne (usta
novljena 1856. leta) in z uvaja

njem usmerjenega izobraževanja 
v našem šolstvu. Gotovo je nekaj 
simbolike v tem — z roko v roki 
hodita 125-letna »starka« železar
na in naš »novorojenček« — u- 
smerjeno izobraževanje. Vsa na
ša družba, tako tudi železarji iz 
Štor, od tega novorojenčka veli
ko pričakujemo. Tako kot z vsa

kim, pa bo potrebno tudi z njim 
veliko potrpežljivega dela in tes
nega sodelovanja z združenim de
lom. Ena od oblik sodelovanja je 
tudi ta razstava, ki posveča pre
cej prostora mladim ustvarjalcem 
iz osnovnih in srednjih šol.

Železarna štore danes razpola
ga z moderno tehnologijo v elek- 
trojeklarni, valjarni in livarni. 
Njihova proizvodnja je precej od
visna od uvoza, zato svoja priza
devanja usmerjajo k iskanju 
možnosti za zmanjšanje uvoza.

Poleg tega nameravajo v nasled
njih letih intenzivno razširiti elek- 
trojeklarno in valjarno. Do leta 
1985 bodo tudi precej povečali iz
voz gotovih izdelkov.

V Železarni Štore in sploh v 
slovenskih železarnah posvečajo 
zelo veliko pozornost inventivni 
dejavnosti. Na tem področju so 
med vodilnimi v Sloveniji in Ju
goslaviji. Z inovacijami iz leta v 
leto povečujejo svoj dohodek. Za 
ilustracijo in primerjavo bom na
vedel nekaj podatkov jki so bili 
prikazani na razstavi.

(Nadaljevanje na 14. strani)

čistaPovečanje dohodka na osnovi inovacij (dinarjev 
gospodarska korist)

1978 1979 1980
Štore 13,000.000 21,800.000 36,000.000
Jesenice 24,000.000 24,000.000 50,000.000 —
Ravne 10,000.000 50,000.000 65,000.000 200,000.000

1981
47,400.000

Prikaz inventivne dejavnosti v Aeru na Ipavčevi

13



(Nadaljevanje s 13. strani)
Lastno število inovacij se gib

lje od 80—180 v vsaki od teh že
lezarn. Nadomestila avtorjem ino
vacij so na podobni ravni kot v 
Aeru. Na Ravnah bo, za leto 1981, 
npr. avtorjem inovacij v obliki 
posebnih nadomestil izplačanih 
2,500.000 dinarjev. Absolutno se 
zdi to visoka vsota, v primerjavi 
s povečanjem dohodka, ki bo 
ustvarjen z realizacijo inovacij, 
pa to znaša le 1,25 %!

Približno lahko ocenimo, kje se 
z našimi inovacijami, v primerja
vi s slovenskimi velikani, nahaja
mo delavci Aera.

Poleg železarn so razstavili svo
je dosežke še Libela, Emo, Cin
karna in Aero. Na našem razstav
nem prostoru smo prikazali ne
katere nove izdelke, ki jih je raz
vila služba razvoja in naši inova
torji (termoregistrirni in termo- 
reaktivni papir, folijo za nadome
stilo vetrobranskega stekla, var
nostne poštne etikete, industrij
ski tesnilni trak, Rolovez ...), sli
ko naprave za vlaganje in obra
čanje zvitkov aerocopy papirja, 
sliko naprave za krivljenje nylo- 
print plošč ter vrsto priznanj in 
plaket, ki so jih naši inovatorji 
prejeli v minulih letih. Lahko

smo veseli, da smo našli prostor 
med takimi ustvarjalci, kot so 
slovenske železarne. Vendar nas 
to ne sme uspavati in zadovoljiti. 
To mesto bo potrebno v prihod
nje tudi obdržati in se celo po
vzpeti za kakšno stopničko višje. 
Za dosego tega cilja pa bo treba 
naše ustvarjalne napore še podvo
jiti.

Razstava je bila res zgledno or
ganizirana, otvoritev na visoki 
ravni, tako po izvedbi kot udele
žencih. Vsa priznanja veljajo štor- 
skim železarjem za opravljeno 
delo in najboljše želje za prihod 
nost. Marjan Furlan

O KULTURNEM PLENUMU

V novembru je Občinski svet 
zveze sindikatov Slovenije Celje or
ganiziral kulturni plenum ,ki naj 
bi analiziral stanje na področju 
kulture. Tudi v Celju smo sklad
no s sklepi 9. kongresa ZSS ter 
stališči 17. seje Republiškega sve
ta ZSS in zaradi vsakodnevnih 
problemov, ki se pojavljajo na 
tem področju, sklenili organizira
ti »kulturni plenum«, to je raz
širjeno sejo Občinskega sveta 
ZSS Celje, ki naj bi celovito oce
nila problematiko kulturnega de
la v združenem delu in za zdru
ženo delo.

V pripravah na izvedbo plenu
ma so predstavniki Zveze kultur
nih organizacij in Občinskega sve
ta ZSS obiskali 33 delovnih orga
nizacij z namenom, da zberejo 
podatke in ocenijo trenutno sta
nje na tem področju.

Pri razgovorih so poleg ome
njenih sodelovali predstavniki 
družbenopolitičnih organizacij o- 
biskanih organizacij, organizator
ji kulturnega življenja ali pred
stavniki komisij za kulturo ter 
vodje delegacij SIS za kulturo in 
vodilni delavci. Osnova za razgo
vor je bil vprašalnik. Akcija je 
pokazala, da imamo v Celju sko
raj v vseh DO organizatorja kul
ture, oziroma komisijo za kultu

ro. Kulturno delovanje v nekate
rih delovnih okoljih že dobiva 
svoje oblike, ponekod pa šele pri
čenjajo z delom na tem področju. 
Rezultati ankete so še pokazali, 
da poleg finančnih težav, s kate
rimi se ponekod srečujejo organi
zatorji kulturnega življenja, naj
težje rešujejo problem informira
nja delavcev, saj obvestila o pri
reditvah največkrat prihajajo pre
cej pozno. Na kulturnem plenu
mu je potekala v zvezi s poroči
lom o opravljeni anketi živahna 
razprava, ki je še dopolnila sliko 
kulturne dejavnosti v posamez
nih okoljih. Zanimivo je bilo, da 
je bilo tudi precej kritičnih pri
pomb na račun seminarja »Člo
vek, delo, kultura«, saj so udele
ženci plenuma ugotovili, da ome
njeni seminar iz leta v leto ob
iskujejo isti ljudje. To področje 
dela je eno tistih, za katero je 
trenutno še malo interesentov, saj 
je skoraj povsod zasnovano na 
ljubiteljstvu.

Ko smo po naslednji točki dnev
nega reda razpravljali o delu de
legacij za kulturo, rezultati ana
liz o delu delegacij na tem po
dročju niso bili spodbudni. Ugo
tovili smo, da so bile seje skup
ščine, nekajkrat na robu sklepč
nosti, prav zaradi neodgovornega

dela delegatov in delegacij v po
sameznih delovnih okoljih. Zani
mivo je tudi to, da so praviloma 
delegacije, ki se redno udeležuje
jo sej, tudi aktivnejše pri soobli
kovanju kulturne politike. Udele
ženci plenuma so v svojih raz
pravah večkrat nakazali, da je de
lo delegacije otežkočeno pred
vsem zato, ker niso dobro orga
nizirane ustrezne službe, ki bi 
strokovno pomagale delegacijam 
pri delu. Marsikje je delo dele
gacij in kulturnih organizatorjev 
povsem nekoordinirano.

Kulturni plenum je bil v glav
nem namenjen kritičnemu poro
čanju o delu na posameznih po
dročjih kulturne dejavnosti, ni pa 
vedno nakazal rešitev posameznih 
problemov. Morda bomo na enem 
naslednjih plenumov našli odgo
vore na nakazane probleme, če 
bo še kakšen, seveda.

Dora Rovere

Dopisujte

v naše glasilo
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VABILO NA KEGLJANJE

V letošnjem letu so Celjani, 
predvsem pa ljubitelji športa, bo
gatejši še za en športni ob jakt — 
desetstezno avtomatsko kegljišče 
na Golovcu.

Avgust Likovnik, priznani stro
kovnjak kegljaškega športa, je o 
objektu povedal naslednje:

— Celjani so dobili lijzreden 
športni objekt, ki je najlepši v 
Jugoslaviji. To je znak, da celjski 
občani sprejemajo kegljanje za 
svoj ljudski šport. Obenem pa je 
to tudi znak, da bo celjsko ke
gljanje še nadalje posegalo v vrh 
jugoslovanskega kegljaškega špor
ta.

Na novem desetsteznem keglji
šču je Kegljaški klub Celje pri
pravil že vrsto kakovostnih tek
movanj. Omenimo tri najpomem
bnejša. V oktobru je bilo orga
nizirano državno prvenstvo za 
kegljače posameznike. Najboljši 
jugoslovanski kegljači so z odlič
nimi igrami nudili enkraten u- 
žitek ljubiteljem tega športa, ki

so si v velikem številu ogledali 
tekmovanje.

V začetku novembra je Keglja
ški klub Celje pripravil medna
rodni dvoboj med reprezentan
cama Avstrije in Jugoslavije. 
Pred začetkom tekmovanja je 
predstavnik Kegljaške zveze Ju
goslavije podelil priznanja za 
dolgoletne uspešne nastope v dr
žavni reprezentanci delavkama 
naše delovne organizacije, Janji 
Marinc in Magdi Urh.

Predsednik mednarodne keglja
ške federacije, Josep Schiellein, 
pa je ob tem dal priznanje in 
pohvalo športnemu objektu, vzor
ni organizaciji tekmovanja, go
stoljubnosti Celjanov in občin
stvu.

V počastitev 29. novembra je 
bilo organizirano tekmovanje, na 
katerem so sodelovale reprezen
tance vseh republik in avtonom
nih pokrajin SFRJ, izven konku
rence pa je tekmovala tudi ekipa 
Celja, ki se je med osmimi ekipa
mi uvrstila na četrto mesto.

Z izvedbo dosedanjih tekmo
vanj so se Celjani izkazali kot od
lični organizatorji, celjsko ob
činstvo pa, da zna športno navi
jati in da pozna kegljaški šport. 
Zato je Celje dobilo tudi organi
zacijo evropskega klubskega tek
movanja v letu 1982.

V izjemnem športnem objektu 
na Golovcu vadimo tudi kegljači 
Kegljaškega kluba AERO. žal pa 
v zadnjem času opažamo zmanj
šan interes za udeležbo na tre
ningih. Vsi, ki bi se želeli tekmo
valno ali rekreacijsko ukvarjati 
s kegljanjem, imajo možnost tre
ningov na kegljišču na Golovcu.

Za delavce AERA so na voljo 
štiri steze, vsak torek in četrtek, 
od 15. do 18. ure.

Ob tej priliki se kegljaški de
lavci Kegljaškega kluba Celje za
hvaljujemo delovni organizaciji 
AERO za pomoč, ki jo nudi na
šemu klubu, v novem letu pa de
lavcem AERA želimo veliko de
lovnih uspehov.

Magda Urh

HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMOR - HUMO

KOLEDARJI
Poleg tega, da so koledarji za

nesljivi znanilci bližajočega se 
konca leta, so postali tudi sred
stvo, ki vzburja kulturne duhove, 
ki ustvarja neke vrste ljudsko tri
buno, odloča, kaj je lepo in prak
tično, kaj kičasto ali neprimerno.

— Saj pravim, ti sivolasi dedci 
kar z očmi požirajo napol gole 
fr ki j e na koledarskih listih! — 
se je hudovala sosedova Klotilda, 
za katero so vse prodajalne kon
fekcije stalno zaprte.

— Naš pa obožuje na koledar
skih listih nanizanih vseh dva
najst z zlato kolajno nagrajenih 
vin! — se je pritoževala Jabolč- 
nikova Tila.

— Kaj mi pomagajo na kole
darju same visokogorske smučar
ske vlečnice, ne znajo pa skon
struirati niti ene vlečnice za pre
mog iz kleti v peto nadstropje. 
Enkrat bom od nošenja gavznila! 
— se je razburjala S topničar je
va Reza.

Kdo naj bi vedel, kakšne kole
darje bi bilo treba izdelovati? Bi
lo je cel kup nasvetov, toda kako 
najti pravega?

Bolfenk, nadvušen lovec, je de
jal:

— Natisnejo naj srnjake, gam
se, kozoroge, jelene! Obožujem 
vse, kar nosi rogove! Pri tem je 
verjetno tudi mislil na Primoža, 
ki že lep čas vse preveč zanemar
ja svojo lepo, mlado ženo.

— Na koledarju bi lahko prika
zal dvanajst najbolj uspelih go
lov pretekle sezone — je iz ofsaj- 
da točilnice zaklical Radomir No- 
gač. Bi videli, kako bi to šlo v 
promet!

— No, tudi avtomobili, tisti, ki 
zelo malo žre j o, bi bili dobrodošli 
na koledarskih listih! — je stvar
no pripomnil Žmigovčev Gaso.

Ne bi več naštevali vseh mož
nih idej, omenil bi samo še mne
nje mojega prijatelja Juleta, saj 
z njim sva često enakega mnenja: 
njemu so najbolj všeč tisti kole
darji, v katerih so vsi dela prosti 
dnevi zelo krepko natisnjeni, ta
ko da jih ni mogoče zgrešiti...

Stane Lovrenčič

15



JUBILEJNI PRVI TRNEK AERA

Na tradicionalnem, letos že desetem srečanju in tekmovanju naših ribičev, se je ob Preserskem jezeru 
zbralo precej ljubiteljev te športne aktivnosti.

Nastopilo je šest ekip, ki so se razvrstile takole:

1. Grafika,
2. Delovna skupnost skupnih služb,
3. Kemija Šempeter I,
4. Kemija Šempeter II,
5. Kemija Celje,
5. Medvode.

Med posamezniki je z največjim ulovom slavil Jurij Godec, član ekipe DSSS in tako osvojil prehodni 
pokal.
Tekmovanje je pripravila in izvedla Osnovna organizacija zveze sindikata TOZD Kemija Šempeter.

Foto: Boris Trstenjak
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MOLČEČNEŽ
Bolnišnica, trakt F, soba št. 

172, postelja pri oknu. Na poste
lji leži pacient A, na sosednji po
stelji leži pacient B, ki ves čas 
čita. Zdaj čita knjigo »Vse o ti
betanskem biku«. Čital jo bo vse 
dotlej, ko bo strežnica prinesla 
najnovejše časopise. Potem paci
ent B knjigo odloži in čita časo
pise, drugega za drugim. Pri tem 
seveda ves čas molči.

Pacient A ne vzdrži več.
»Ali so kakšne posebne novi

ce v časopisu?«
Pacient B mirno čita, kakor da 

je gluh. Ker pacient A dobro ve, 
da njegov sosed ni gluh, vneto 
nadaljuje:

»Gotovo spet novi spopadi na 
libanonski meji? Verjetno se bo 
spet kaj podražilo? Kakšno vre
me napovedujejo? Mene namreč 
trga v kolenih. Ali je med osmrt
nicami katera znana osebnost? 
Ali spet nič?«

Pacient B čita in molči. Tudi 
potem molči in čita, ko pacient 
A utihne. Vendar utihne le za 
minuto, potem spet prične: »Vi
dim, da ste zelo molčeč človek. 
Veste, takšni ljudje so mi všeč. 
Taki, ki molčijo, mnogo mislijo, 
kadar ne čitajo. In s takšnimi se 
zelo rad pogovarjam, ker čutim, 
da sem srečal sebi sorodnega člo
veka, človeka, ki spoštuje molk. 
Vidite, tudi jaz sem takšen! Da, 
da. Hm ...! Ali vas muči kakšna 
huda bolezen? Imate srčno obo
lenje ali pa bolne ledvice! Ali pa 
morda kar oboje? Sumim, da vas 
muči dvanajsternik, verjetno pa 
vas mučijo jetra ali pa vranica. 
Kaj pa pritisk? Ali pa se vam za
pira voda, morda vas celo tlači

to

ZA LETOŠNJO OZIMNICO 
(o DIHE TI SAMO V HUDI SILI)

mora? Veste, to se meni pogosto
krat dogaja, zato tudi jaz ne go
vorim mnogo, kar ste gotovo že 
opazili...« Pacient B molči in se
veda čita. Toda pacient A, pristaš 
molčečnosti, zajame sapo in po
vzame:

»Vidim, da pravkar čitate ro
man v nadaljevanjih. Tudi jaz ga 
čitam, nazadnje sem ga čital 
prejšnji teden. Takrat, ko je Ro- 
ger padel v brezno in obležal ne
zavesten. Kaj se je zgodilo po
tem? Ali so ga že našli? Morda 
ga je pogrešil njegov kolega, ki 
je tajno delal za organizacijo 
krivonožcev? Ali pa je tudi on pa
del v brezno in da zdaj ležita oba 
nezavestna na dnu brezna? Ali pa 
so ju že našli in sta zdaj v ko
mi ...«

Pacient B je medtem prečital 
nadaljevanje romana in molče po
nudil časopis pacientu A. Ta je 
brž vzel ponujeni časopis in po
prijel:

»Vidite, to mi je všeč! Tudi vi 
ne izgubljate besed po nepotreb
nem! To je najina skupna last
nost, v tem sva si tako sorodna. 
Kako me veseli, da sem vas spo
znal! Takšni ljudje, ki radi mol
čimo, smo redki. Da, saj res, hva
la za časopis, vendar ne morem 
čitati, ker nimam pri sebi očal. 
Veste, vid mi je opešal. Kaj pa 
vi? Kakšno dioptrijo imate? Po

steklu vaših očal sodim, da ima
te levo minus dve, desno minus 
ena in pol. Nekaj takega kakor 
pri mojih očalih! Bodite tako pri
jazni, podajte mi jih, morda bom 
z vašimi očali lahko čital...

Pacient B mu ponudi očala v 
tihem upanju, da bo vsaj nekaj 
časa čital. Pacient si je nataknil 
očala, pa jih takoj spet snel, usta 
pa odprl:

»Z vašimi očali bi sicer videl 
čitati, toda ne prenesem kovin
skega okvirja. Veste, na mojih 
očalih imam kovinski okvir na 
tistih mestih, kjer se dotika kože, 
obložen s plastiko. To vpliva tako 
pomirjujoče, saj veste, da je stik 
s kovino mnogim neprijeten. Ču
di me, da vas to ne nervira, torej 
imate kar dobre živce. In dobri 
živci so značilni za nas molčeč- 
neže! — Ali ste že kdaj zboleli na 
živcih? Veste, kako to najbolj za
nesljivo opazite? Kadar vam gre 
na živce okolica, v kateri morate 
živeti...«

Takrat je pacient B zatulil in je 
tulil vse dotlej, dokler niso nje
gove postelje prestavili v sosed
njo sobo, v sobo št. 173.

»Ubogi revež,« je sam pri sebi 
modroval pacient A, »dobro, da 
bom z jutrišnjim dnem že toliko 
okreval, da bom lahko hodil. Ta
koj jutri ga moram obiskati, go
tovo me že zelo pogreša ...«
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Rešitev križanke št. 10 pošljite do 15. januarja 1982 na naslov: Kadrovski in splošni sektor AERO, 
Čuprijska 10, Celje.

Na pisemski ovitek napišite: NOVOLETNA KRIŽANKA.
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